
 

 

 

Životopis 

prof. RNDr. Leva Bukovského, DrSc. 
jeho vlastnými očami 

 

Mladosť 

Narodil som sa 9.9.1939 v Podkriváni. Otec bol z trinástich detí a učil sa v Podkriváni 
za obchodníka. Jeho šéf, majiteľ obchodu, bol žid a v roku 1938 dostal signál, aby zo 
Slovenska odišiel. Obchod zrušil a otcovi dal výučný list s tým, aby si otec otvoril 
obchod, lebo dedina zostane bez zásobovania. Otec sa oženil. Moja matka bola zo 
siedmich detí. Matkin otec, zamestnanec ČSD ako posunovač, pomohol priestorom 
a aj finančne otcovi obchod otvoriť. Otec vtedy nevedel, že sa práve stal potenciál-
nym nepriateľom ľudu. 

Podkriváň bola chudobná obec, naša rodina nepatrila k najchudobnejším, 
ale ani k bohatým. Tri matkine sestry boli učiteľky a dve z nich (slobodné) sa o mňa 
dosť duševne starali. Vyrastal som počas Slovenského štátu a Druhej svetovej vojny. 
Keďže otcovi rodičia boli Poliaci a Slovensko malo vtedy konflikty s Poľskom, na otca 
boli viackrát vedené útoky ako na Poliaka. Po skončení Druhej svetovej vojny tak-
mer všetci bývalí členovia Hlinkovej strany vstúpili do Komunistickej strany, môj 
otec z presvedčenia vstúpil do Demokratickej strany. Po roku 1948 sa stal "nepria-
teľom ľudu" a v roku 1952 bol uväznený. 

Od roku 1945 som navštevoval základnú školu v Podkriváni. Povinná školská 
dochádzka bola osemročná a v roku 1948 bola predĺžená o jeden rok. Vznikli Zák-
ladné deväťročné školy (ZDŠ) a štvorročné Gymnáziá. Nová ZDŠ v Podkriváni bola 
slabo obsadená učiteľmi. Keď som navštevoval šiestu a siedmu triedu, škola nemala 
učiteľa matematiky. Matematiku nás učila učiteľka biológie, ktorá sa nám otvorene 
priznala, že ona matematiku nevie. Naša reakcia bola taká, že sme jej maximálne 
pomáhali. Ja som z učebnice látku naštudoval, pochopil a cez vyučovanie to potom 
vysvetľoval ostatným spolužiakom. To bol môj prvý impulz záujmu o matematiku. 

Ak v Podkriváni boli do Druhej svetovej vojny nejaké knihy, tak cez vojnu boli 
zničené. My sme okrem školských učebníc nemali k dispozícii žiadnu knihu, okrem 
tých málo, ktoré sme si s finančnými problémami kúpili v nejakých akciách. To je 
vysvetlením toho, prečo som „mal hlad“ po vedomostiach a informáciách. 
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Keď som sa na jar 1953 rozhodoval, kam ďalej do školy, otec bol z politických 
dôvodov väznený a neprichádzalo do úvahy, aby ma niekde vôbec odporučili a to-
bôž prijali. Našťastie otcov najstarší brat bol vtedy okresným tajomníkom Komunis-
tickej strany v Hnúšti. Už sa nedozviem, ako moja matka, ktorá sa musela starať 
o dve deti, zariadila, že som dostal súhlas Krajského výboru KSS ísť na novozaloženú 
Jedenásťročnú strednú školu v Hnúšti s podmienkou, že budem bývať u otcovho 
brata, ktorý bude na mňa „ideologicky vplývať“. Stalo sa, býval som v Hnúšti, ale 
svojho veľmi zaneprázdneného strýka som prakticky celý rok nevidel. Po roku som 
požiadal o prestup na Jedenásťročnú strednú školu v Lučenci. Bez problémov mi vy-
hoveli. 

Výučba na strednej škole bola silne pod ideologickým vplyvom vládnucej 
strany. Žiadnu gramatiku slovenského jazyka som sa nikdy neučil a biológia bola len 
o Mičurinovi, Lysenkovi a Lepešinskej. Aj keď učitelia niektorých predmetov boli od-
borníci a snažili sa nás niečo naučiť, predmety ako dejepis, zemepis boli viazané  
ideológiou. Jediné čo bolo naozaj kvalitné, bola matematika, fyzika a chémia. Boli 
to všetko predmety, o ktoré som sa zaujímal. 

Vysokoškolské štúdia 

Pred maturitou v roku 1956 vznikol znovu problém. Predsa syna „nepriateľa ľudu“ 
Komunistická strana nemohla odporučiť ísť študovať na vysokú školu. Mal som ale 
šťastie. V maturitnom ročníku som v celoštátnom kole Matematickej olympiády do-
siahol dobré umiestnenie: piaty v ČSSR a prvý na Slovensku. To mi ku štúdiu na vy-
soke škole pomohlo. Strana mi však dala súhlas na štúdium matematiky s tým, že 
mi dovoľuje študovať matematiku, ale "len učiteľský stupeň" (mám to odložené). 
Postarali sa však o to, aby mi strpčili život. Nedostal som internát a aj iné veci som 
musel komplikovane vybavovať. Takže som bol prijatý na štúdium kombinácie ma-

tematika-fyzika na Prírodovedeckej 
fakulte UK v Bratislave. Tu som si už 
musel priznať, že trojica prírodoved-
ných predmetov matematika, fyzika 
a chémia sa nedá zvládnuť. Musel 
som sa zriecť chémie. Po vyriešení 
problémov (našiel som si ubytova-
nie na priváte) prišlo obdobie kľud-
ného a intenzívneho štúdia. Na 
úvod nám dali jeden semester ché-
mie. Bola to krásna prednáška z fy-
zikálnej chémie a de facto moje po-
sledné stretnutie s chémiou. Zá-
kladný kurz matematickej analýzy 
nám prednášal prof. Michal Greguš. 

Obrázok 1 
Celoštátne kolo Matematickej olympiády,  

Praha 1956 
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Bola to dobre pripravená prednáška, v ktorej prednášajúci dovoľoval intenzívnu dis-
kusiu. Paralelne prednášal prof. Milan Kolibiar algebru. Bol to pekný kurz so špeci-
fikami prednášajúceho. Sledoval som peknú prednášku z fyziky, dokonca absolvoval 
som netriviálne praktické cvičenia z fyziky. V štvrtom semestri sa zjavila nová tvár, 
prof. Tibor Šalát. Študoval v Prahe a jeho prednášky z matematickej analýzy, teórie 
množín a konštruktívnej teórie funkcií boli silne poznačené pražskou matematickou 
atmosférou. V treťom ročníku som počúval peknú prednášku prof. Tibora Neub-
runna z teórie miery a integrálu. Najviac sa mi venoval Milan Kolibiar (nielen preto, 
že sme boli krajania) a mne imponovali jeho matematické myšlienky. Mal odvahu 
posúvať ma do problematiky, ktorú dovtedy on nepoznal. 

Jozef Visarionovič Stalin bol aj vedec. Zasahoval do viacerých oblastí vedy. 
Niektoré vedecké disciplíny, ako genetiku, kybernetiku, matematickú logiku, pokla-
dal za buržoáznu pavedu, a teda v Sovietskom zväze a v satelitných krajinách sa roz-
víjať nesmeli. Po jeho smrti v roku 1953 a po odstránení „kultu osobnosti“ však 
vedci a aj niektorí politici v Sovietskom zväze a v satelitných krajinách pochopili dô-
ležitosť týchto disciplín. Obávam sa, že na Slovensku až omnoho neskôr. Čína nebola 
uznaná ako štát, preto nerešpektovala autorské práva a kopírovala veľa kvalitných 
kníh a časopisov od amerických a iných autorov a distribuovala ich do krajín RVHP, 
vrátane Československa. Ani Sovietsky Zväz si s autorským právom nerobil veľké 
problémy a takmer všetky kvalitné, hlavne americké publikácie prekladal do ruštiny. 
Tie sa u nás predávali v obchode Sovietska kniha. Tak sa stalo, že mnoho význam-
ných intelektuálov čakalo ráno pred otvorením obchodu Sovietska kniha v dlhom 
rade. 

Prof. Kolibiar sa snažil or-
ganizovať seminár z matematic-
kej logiky, ale musel to robiť 
tajne. Politická atmosféra Brati-
slavy ešte nebola tomu naklo-
nená. V roku 1957 vyšiel ruský 
preklad dôležitej monografie 
S. C. Kleeneho Introduction to the 
Metamathematics (Matematická 
logika a teória algoritmov). Mňa 
kniha veľmi zaujala a pomerne 
podrobne som ju preštudoval. 
Toto bol asi dôvod, že som sa roz-
hodol študovať matematiku ako 
odbor, hoci som mal v treťom ročníku zapísané vynikajúce prednášky z fyziky. Aj 
z dvojice matematika a fyzika bolo treba jednu disciplínu vynechať. 

Obrázok 2 
S Milanom Kolibiarom, matematický výlet 1959 
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V roku 1953 bola veľká školská reforma. Povinná školská dochádzka sa skrá-
tila o jeden rok, gymnáziá zanikli a vznikli Osemročná stredná škola (OSŠ) a Jede-
násťročná stredná škola (JSŠ). Tým sa stalo, že základnú školu súčasne končili dva 
ročníky: ôsmy a deviaty. Teda na strednú školu a neskôr aj na vysokú školu prichá-
dzali naraz dva ročníky, a to sa muselo prejaviť v kvalite. Náš ročník na Prírodove-
deckej fakulte UK bol veľmi silný. Spomeniem len niekoľko najvýznamnejších absol-
ventov môjho ročníka: Eva Majerníková, Jozef Iľko, Karol Karovič, Peter Lukáč, Vik-
tor Martišovič, Andrej Pázman, Ján Pišút, Sylvia Pulmannová, Silvester Takáč. Všetci 
študovali fyziku. Andrej Pázman je špičkový odborník v štatistike. Dodnes sme všetci 
v kontakte.  

Začiatkom štvrtého ročníka si súdruhovia, prevažne politicky agilní študenti 
a členovia KSS, spomenuli na môj buržoázny pôvod, našli si nejaké zámienky a začali 

na mňa útočiť. Učitelia matematiky, hlavne 
prof. Greguš a prof. Kolibiar, sa ma silne zastali 
a v podstate ubránili. Ale pocit neistoty vo mne 
zostal. Koncom štvrtého ročníka som išiel na ce-
loštátne kolo ŠVOČ do Prahy. Išiel som s prácou, 
ktorá obsahovala pevné výsledky z matematic-
kej logiky. Neboli publikované, ale viem ich po-
vedať aj dnes. V Prahe v tom čase už pochopili, 
že sú potrebné aj Stalinove pavedy a doc. Ladi-
slav Svante Rieger bol poverený organizovať 
Oddelenie matematickej logiky v Matematic-
kom ústave ČSAV. Rieger dostal moju prácu na 
recenziu a ohodnotil ju veľmi pozitívne (získal 
som druhé miesto). Stalo sa niečo neočakávané: 
Rieger mi ponúkol miesto v novom Oddelení 
matematickej logiky. Neváhal som a ponuku pri-
jal. To pokladám za veľmi dôležitý krok v mojom 
živote.  

Ďakujem mojim rodičom za hlavne finančnú podporu počas môjho štúdia. 
Neboli na tom finančne najlepšie (otec pracoval ako pomocník rušňovodiča), ale do-
kázali ma finančne podporiť. Na moju voľbu štúdia môj otec vždy reagoval slovami 
„Ty si si vybral, čo budeš robiť“. Ja dúfam, že po rokoch, aj keď ani ja som nepatril 
k bohatšej vrstve obyvateľstva, otec bol spokojný a po čase na výsledky mojej práce 
bol hrdý. Spomínam si na jednu významnú epizódu. Začiatkom januára 1991 bola 
konferencia na Bar Ilan University v Ramat Gan v Izraeli. Spojené Štáty Americké 
vyhlásili 15. január 1991 za „deadline“ stiahnutia irackých vojsk z Kuvajtu, inak zaú-
točia. Irak sa vyhrážal, že v prípade útoku napadne Izrael. Teda cesta na konferenciu 
bola problematická a dlho som váhal, či ísť alebo nie. Môj otec na to reagoval slo-
vami „Ty musíš vedieť“. Nakoniec som na konferencii bol, večer 15. januára 1991 

Obrázok 3 
Celoštátne kolo ŠVOČ, Brno 1961 
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som jedným z posledných letov Izraelských Aerolínií letel do Budapešti. Ráno 17. ja-
nuára 1991 USA začali útok na Irak.  

Pražský úspešný štart v matematike 

Po skončení štúdia matematiky na Prírodove-
deckej fakulte UK v roku 1961 som nastúpil do 
Matematického ústavu ČSAV v Prahe. Vzápätí 
som však bol povolaný na 26-mesačnú vojenskú 
prezenčnú službu. Služba bola veľmi neprí-
jemná, ťažká. Hneď po nástupe bol postavený 
Berlínsky múr a o rok vypukla Kubánska kríza. 
Takže, vo vojenskom prostredí vládla neistota 
a nervozita. Kým som sa vrátil z vojenskej 
služby, žiaľ, doc. Rieger nečakane umrel. V jeho 
práci pokračoval vtedy odborný asistent Karlo-
vej univerzity Petr Vopěnka. Vopěnka už pod 
vedením Riegra dosiahol netriviálne výsledky 
v teórii množín. 

V roku 1963 Petr Vopěnka zorganizoval 
seminár z teórie množín. Začínalo nás približne 
10-12. Okrem Vopěnku, jediní dvaja členovia seminára so skončeným vysokoškol-
ským vzdelaním boli Petr Hájek a ja. Ostatní členovia boli kvalitní študenti Matema-

ticko-fyzikálnej fakulty Karlovej Univerzity, 
ktorých Vopěnka nadchol. Mnohé myšlienky 
a nápady, ktoré vytvoril prof. Vopěnka sa ne-
dokončili. Dôvodom boli ďalšie ešte väčšie 
nápady a myšlienky. Atmosféra v seminári 
bola úžasná, väčšina členov bola veľmi ak-
tívna, mnoho sme naštudovali a začali dosa-
hovať originálne výsledky. V roku 1964 semi-
nár mal týždenné letné stretnutie. Ja som do-
stal za úlohu urobiť na stretnutí prehľadovú 
prednášku o kardinálnej aritmetike. Mal som 
túto problematiku dobre preštudovanú (aj 
z odborných časopisov) a prednáška mala ús-
pech. Petr Hájek mi po čase položil otázku, či 
nechcem prednášku publikovať. To bol im-
pulz k tomu, aby som na problematike začal 
pracovať. Dosiahol som nové výsledky, urobil 
som systematický prehľad a prácu uverejnil 

Obrázok 4 
Slúžim socialistickej vlasti, 1962 

Obrázok 5 
Vopěnkov seminár v Krkonošiach, 1970 
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v Commentationes Mathemathicae Universitatis Carolinae v roku 1965 pod ná-
zvom The continuum problem and powers of alephs. 

Nasledovalo niečo nečakané. Výsledky práce boli prednášané na mnohých 
univerzitách v základných kurzoch teórie množín. V sedemdesiatych rokoch sa ob-
javili netriviálne citácie v popredných matematických časopisoch a v monografiách. 
Významný odborník v teórii množín Azriel Lévy v monografii Basic Set Theory, Sprin-
ger 1979, venuje výsledkom mojej práce päť strán. Potom sa výsledky práce stali 
matematickým folklórom a dnes už nie sú často citované. Patrí sa to vedieť. Čo via-
cej môžem chcieť.  

Matematický život v Prahe bol vynikajúci a plodný. Ale ozvali sa existenčné 
problémy. V Prahe bolo takmer nemožné nájsť ubytovanie. Viac ako pol roka som 
„načierno“ spával v Matematickom ústave ČSAV. V roku 1963 som sa oženil s ko-
legyňou z vysokoškolského štúdia, Zuzanou Bartošovou, ktorá dostala prácu na 
ČVUT na Fakulte jadrovej a teoretickej fyziky. Podarilo sa nám nájsť v Prahe podná-
jom, ale bol neperspektívny a hlavne veľmi zlý. Potom sme jeden rok bývali v byte 
kolegu Jirka Jarníka (syn akademika Vojtecha Jarníka), ktorý bol na expertíze v za-
hraničí. Ale on sa za chvíľu vrátil aj s tromi synmi, a my sme mali znovu problém. 
Spolu s kolegami zo seminára sme vstúpili do bytového družstva. Prvý z nich dostal 
byt o desať rokov. Zuzana do roku 1963 pracovala v Bratislave na SVŠT. Jej kolegom 
bol Igor Kluvánek. Spriatelila sa hlavne s jeho manželkou. Kluvánek mal v Bratislave 
problémy, okrem bytových aj ideologické. Prijal ponuku prof. Vladimíra Hajka, ktorý 
vtedy zakladal Prírodovedeckú fakultu UPJŠ, a išiel do Košíc. 

Košické začiatky 

Začiatkom roku 1965 prišiel za mnou do Prahy prof. Igor Kluvánek s ponukou miesta 
v Košiciach. V prvom momente to bolo smiešne. Odísť zo špičkového pracoviska na 
nejakú regionálnu vysokú školu? Ale životné problémy tlačili a začali sme s manžel-
kou ponuku skúmať. Igor Kluvánek mi zorganizoval stretnutie s prof. Hajkom. To 
som bol prvýkrát v živote v Košiciach. Výsledkom stretnutia bola dohoda: pred od-
chodom z Prahy odovzdám kandidátsku dizertačnú prácu k obhajobe a po príchode 
do Košíc dostanem byt a podporu pokračovať v kontaktoch s Vopěnkovým seminá-
rom. Využil som formu tzv. vedeckej prípravy, v ktorej bez školiteľa bolo možné 
predložiť kandidátsku dizertačnú prácu k obhajobe. V júni 1965 som predložil k ob-
hajobe kandidátsku dizertačnú prácu, v ktorej som použil svoje výsledky dosiahnuté 
v seminári Petra Vopěnku. Tak som splnil podmienku dohody s prof. Hajkom, a od 
augusta 1965 som sa stal odborným asistentom Prírodovedeckej fakulty UPJŠ v Ko-
šiciach. Môžem konštatovať, že prof. Hajko svoj sľub dodržal a celý čas moje kon-
takty s Prahou všemožne podporoval. Na Prírodovedeckej fakulte UPJŠ som praco-
val až do odchodu do dôchodku 31. augusta 2010. Na živote Fakulty a Univerzity sa 
aktívne podieľam dodnes. 
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Po príchode do Košíc som výučbu na Prírodovedeckej fakulte UPJŠ začínal 
základným kurzom matematickej analýzy a špeciálnymi partiami analýzy vo vyšších 
ročníkoch. Postupne som prednášal algebru pre vyššie ročníky, matematickú logiku, 
topológiu, teóriu algoritmov, teóriu množín, históriu matematiky a špeciálne pred-
nášky, napr. geometria fraktálov, teória informácií, nerozhodnuteľné problémy ma-
tematiky, funkcionálna analýza a iné. 

Hneď v prvých rokoch môjho pôsobenia v Košiciach som sa snažil zorganizo-
vať seminár z teórie množín. Vznikli však problémy. Problematika bola pre študen-
tov veľmi abstraktná a šikovnejší študenti už boli obsadení inou problematikou. Ve-
noval som sa preto intenzívne vedeckému bádaniu a v roku 1968 som predložil 
k obhajobe habilitáciu. Začiatkom sedemdesiatych rokov som, čo sa týka seminára, 
zvolil iný postup. Vopěnkov seminár mal úzke kontakty s poprednými pražskými to-
pológmi (Zděnek Frolík, Mirek Hušek, Viera Trnková, Petr Simon, dokonca aj Miro-
slav Katětov, atď.) a teda som mal informácie o niektorých aktuálnych problémoch 
množinovej topológie. Mojej prvej ašpirantke Eve Fridrichovej-Butkovičovej som 
dal menej abstraktný problém týkajúci sa určitého usporiadania ultrafiltrov na mno-
žine prirodzených čísel, čo je problém o štruktúre tzv. 𝛽𝛽-obalu. Eva bola veľmi ús-
pešná a dosiahla netriviálne výsledky. Pribudli ďalší ašpiranti, prišiel Martin Gava-
lec, Roman Frič, Peter Vojtáš. Tak vznikol seminár. Novovzniknutý seminár bol síce 
z teórie množín, ale prevažovala nekonečná kombinatorika, topológia a neskôr te-
ória reálnych funkcií. V seminári pribúdali výsledky a začiatkom osemdesiatych ro-
kov minulého storočia zaznel v medzinárodnej matematickej komunite pojem „ko-
šická škola teórie množín a topológie“. Účastníci seminára sa čiastočne menili a se-
minár zažil niekoľko krízových období. Ale žije aj dnes. Môžem konštatovať, že naj-
menej ostatných desať rokov seminár pracuje na vysokej odbornej úrovni a jeho 
členovia dosahujú veľmi dobré vedecké výsledky.  

Obrázok 6 
S Vladimírom Hajkom (vpravo) a  Alojsom Pažákom, 1997 
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Mnohí bývalí a terajší členovia seminára sú dnes poprední odborníci. Eva 
Butkovičová získala netriviálne vysoko cenené výsledky. Odišla však s manželom do 
Anglicka, musela sa starať o dve malé deti a matematika skončila. Potom pracovala 
v IBM, kde bola hodnotená ako najlepšia programátorka (zase to matematické mys-
lenie!). Jej dve dcéry vyštudovali matematiku na Oxforde a sú veľmi úspešné. Eva 
Copláková-Hartová patrí ku študentmi najlepšie hodnoteným učiteľom na Univer-
zite v Delfte, Holandsko (učí holandsky!). Mirko Repický a Peter Eliaš patria vo svo-
jom odbore k popredným odborníkom medzinárodného rozmeru. Eva Trenklerová 
má štyri deti a matematike sa v tomto čase nevenuje. Jozef Haleš odišiel na lukra-
tívnejšie platené pracovisko. Máme však niekoľko spoločných prác, ktoré sú často 
citované. Halešova, asi štvorstranová poznámka, v nie najkvalitnejšom odbornom 
časopise, je dnes mohutne citovaná. Z Jaroslava Šupinu sa postupne stáva vysoko 
vážený odborník vo svojej problematike. Musím spomenúť ešte môjho žiaka Vladi-
míra Dančíka. V roku 1991 získal miesto postgraduálneho študenta na University 
Warwick. Dnes je „Akademik v informatickej biológii“ na Harward University. 

Na jar 1969, keď som bol na prednáškovom pobyte na Univerzite v Leeds vo 
Veľkej Británii, na Prírodovedeckej fakulte UPJŠ, podľa vtedajších pravidiel, bola 
voľba prodekanov. Na návrh študentov som bol zvolený za prodekana pre študijné 
veci. Funkciu som prijal. Ale bezprostredne sa zmenila politická situácia. Dubčeka 
vystriedal Husák a začala normalizácia. Vzdať sa funkcie vtedy znamenalo pád a ten 
mohol byť veľmi hlboký. Takže som vydržal. Po jednom roku mi pomohol prof. Hajko 
a presunul ma na funkciu prodekana pre vedecký výskum. Tam ideológia nehrala až 

Obrázok 7 
Seminár z teórie množín, PF UPJŠ 1985 
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takú úlohu. Vznikol ďalší problém. Súdruhovia, ktorí sa dostali na ďalšie miesta pro-
dekanov, nechceli rešpektovať, že funkcia je len na tri roky (podľa nich dovtedy, 
kým neavancírujem). Teda moje ukončenie funkcie by bol nežiadaný precedens. Ne-
pomohla ani moja výpoveď zo zamestnania. Pomohol zase prof. Hajko, ktorý zariadil 
moje uvoľnenie z funkcie prodekana bez ideologických dôsledkov a výpoveď sa 
stiahla. 

Začiatkom osemdesiatych rokov som bol požiadaný vedením Prírodovedec-
kej fakulty UPJŠ vybudovať katedru informatiky. Mal som vraj najbližšie k informa-
tike (matematická logika). Úlohu som nemohol odmietnuť, matematika išla na ne-
jaký čas bokom a ja som študoval základy informatiky, aby som bol aspoň čiastočne 
zorientovaný v problematike. Myslím, že s pomocou niektorých pracovníkov no-
vého oddelenia, najmä Gabiky Andrejkovej, som to primerane zvládol a vybudoval 
najprv oddelenie a potom katedru, ktorá je dnes veľmi kvalitná. Jej vedúcim som 
bol do roku 1991. Po skončení funkcie rektora som prešiel na Katedru matematiky, 
ale naďalej som prednášal pre študentov informatiky základný kurz teórie algorit-
mov a okrem iného výberovú prednášku z teórie informácií.  

Za komunizmu sa zostavovali takzvané „plány odborného rastu“. Niekedy 
v sedemdesiatych rokoch minulého storočia mi súdruhovia naplánovali do roku 
1979 obhajobu doktora vied. Keď sa potom konali kontroly plnenia týchto plánov, 
bolo mi vytknuté, že som úlohu nesplnil. Ja som sa ohradil, že na predloženie práce 

Obrázok 8 
Katedra informatiky na PF UPJŠ,  

sprava Viliam Geffert, Gabriela Andrejková, František Pástor, 1986. 
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k obhajobe potrebujem súhlas Krajského výboru KSS a ten si ja neviem vybaviť. Re-
akcia bola promptná: „vybavíme“. Samozrejme, nič sa nedialo. Dekan fakulty, prof. 
J. Daniel-Szabó bol však veľmi slušný človek a asi o rok sa ma pýtal, či som už podal 
dizertáciu k obhajobe. Keď sa dozvedel, že sa nič nedialo, zaúradoval on, a začiat-
kom roka 1981 som mal komunistický súhlas. Takže som v októbri 1981 predložil 
k obhajobe na Karlovej univerzite v Prahe doktorskú dizertačnú prácu. Karlova uni-
verzita však musela žiadať o súhlas k obhajobe Ústredný výbor KSČ. Tam sa pohor-
šili, že chce obhajovať nestraník. Nakoniec dali podmienku, že obhajovať musíme 
naraz dvaja: jeden člen KSČ a ja. Karlova univerzita takého súdruha vytypovala a ča-
kal som, pokiaľ on napíše dizertáciu. Nakoniec sa v októbri 1983 obhajoby konali 
a v decembri 1983 mi bola priznaná hodnosť DrSc. V januári 1984 Prírodovedecká 
fakulta UPJŠ dostala pokyn z Ministerstva školstva, aby začala moje inauguračné ko-
nanie. Bol som prekvapený starostlivosťou o „kádre“. Ale pravda sa ukázala veľmi 
skoro. Podľa platného vysokoškolského zákona totiž profesor musel mať vedeckú 
hodnosť DrSc. Samozrejme, všade boli výnimky. Minister školstva pri predkladaní 
návrhu na menovanie za profesora dostal výnimku: päťdesiat na päťdesiat. Teda 
polovica uchádzačov o profesúru s titulom DrSc. a druhá polovica stranícky uchá-
dzači aj bez titulu DrSc. V mojom prípade mal minister straníckych uchádzačov už 
dosť a potreboval nejakých uchádzačov s hodnosťou DrSc. Prejavilo sa to pri meno-
vaní profesorov v júni 1984, kde bolo sedem DrSc. a sedem CSc. Mne to však po-
mohlo. 

Asi od roku 1966 som mal sústavne Úlohu štátneho plánu výskumu a po re-
volúcii grant VEGA. Viac ako dvadsať rokov bol môj grantový projekt venovaný teo-
reticko-množinovým metódam v topológii a teórii reálnych funkcií a grant mal aj 
tomu adekvátny názov. V rokoch 2001 – 2003 som získal grant NATO spolu s praco-
viskom na West Virginia University v Morgentown, USA. 

Rektor a predseda Akreditačnej komisie  

Po Nežnej revolúcii, koncom roku 1989, som cítil na Univerzite určitú prázdnotu. 
Nikto sa nehrnul do dôležitých akademických funkcií. Po viac ako tridsaťročnej práci 
s matematikou som mal určité poznatky. Nie konkrétne poznatky, povedzme o ria-
dení nejakého podniku, ale poznatky o prístupe k riešeniu problémov. Bol som pre-
svedčený, že tieto poznatky nie sú len akademické, ale môžu byť použité aj v iných 
oblastiach života. Teda som sa rozhodol kandidovať na funkciu rektora UPJŠ. Pozna-
menávam, že kandidatúra bola na jeden rok. V roku 1990 som neuspel. Za rektora 
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bol zvolený prof. Rudolf Korec, významná osobnosť Lekárskej fakulty UPJŠ. Prof. Ko-
rec mi ponúkol funkciu prorektora, ktorú som prijal. Bol som jeho zástupcom, a tak 
som „získal“ veľkú skúsenosť a zodpovednosť.  

Veľmi rýchlo som zistil, že 
prof. Korec je „nepraktický“. Vie svo-
jim konaním vyvolať veľký efekt, ale 
pre praktické potreby Univerzity 
akosi nemá čas. Tie veľké efekty však 
neboli neužitočné. Uvediem jeden. 
Prof. Korec sa rozhodol nechať sa 
inaugurovať za rektora UPJŠ košic-
kým biskupom Mons. Alojzom Tká-
čom v Dóme sv. Alžbety. Ja som to 
hodnotil ako prenesenie kyvadla z ul-
traľavicovej protináboženskej pozície 
na ultrapravicovú náboženskú pozí-
ciu. Podľa mňa bolo potrebné spoloč-
nosti ukázať, že je to možné. Takže 
čin prof. Korca si vysoko vážim. 

Keďže prof. Korec, ako som už naznačil, bol nepraktický, mnohé organizačné 
problémy tejto akcie som musel riešiť ja. Inaugurácia sa konala v marci 1990. Za 
komunizmu žiadni akademickí funkcionári ani vojaci do kostola nechodili. Preto 
v praxi otázka pokrytia hlavy počas bohoslužieb takýchto funkcionárov nebola 
riešená. Ja som pokladal za neprijateľné, aby po vstupe do Dómu sv. Alžbety 
akademickí funkcionári si sňali z hlavy čapice, ktoré sú súčasťou akademického 
oblečenia. Biskupský úrad chápal môj problém a dohodli sme sa, že snímeme čapice 
z hlavy len počas premenenia. Samotný akt mal dôstojný priebeh. Veľmi zvláštnym, 
priam úsmevným bol pohľad na popredných funkcionárov rektorátu UPJŠ, 
samozrejme členov KSS, ktorí pred začiatkom inaugurácie kľačali v Dóme sv. 
Alžbety. Možno som náročný, ale aj ďalšia práca prof. Korca, ako rektora UPJŠ, išla 
v podobnom stýle. Žiadny problém Univerzity sa systematicky neriešil. Preto som 
sa rozhodol koncom roka 1990 kandidovať na funkciu rektora UPJŠ. V prvom kole 
voľby sa o rektorovi nerozhodlo, ale v druhom kole v januári 1991 som pozíciu 
rektora získal. 

Obrázok 9 
Rudolf Korec, rektor UPJŠ, 1990 
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Prvý polrok vo funkcii predstavoval ťažké rozhodovanie, koho z aparátu 
rektorátu prepustiť a koho podržať. Bolo to niekoľko bezsenných nocí s obavou, aby 
som niekomu neublížil. Veľký problém spočíval aj v tom, že uchádzači o uvoľnené 
pozície mali finančné nároky, ktoré Univerzita nemohla splniť. Napriek tomu sa mi 
podarilo niektoré dôležité uvoľnené posty kvalitne obsadiť. Určite nie všetky. 

Do roku 1990 o habilitáciách a inauguráciách rozhodovala KSS na Univerzite 
alebo aj inde: Krajský výbor KSS, Ministerstvo. Bolo potrebné stanoviť nové pravidlá 
pre tieto procesy. Boli aj iné podobné problémy. Chcel som, aby posty prorektorov 
zastávali rovnomerne pracovníci zo všetkých fakúlt Univerzity. Preto som žiadal fa-
kulty o návrhy kandidátov na post prorektora. Žiaľ, nedostal som dostatočné množ-
stvo. Dôležitý post prorektora pre vedu bol dlho neobsadený. To ma oprávňovalo 
k tomu, aby som porušil pravidlo rovnomerného rozdelenia prorektorov a vybral 
som si odborníka z materskej Prírodovedeckej fakulty, ktorý mal na to všetky pred-
poklady. Bol to prof. Ivan Ahlers. Tento odviedol pri požadovaných reformách ob-
rovskú prácu a k mojej spokojnosti vyriešil mnohé problémy.  

V roku 1995 sa začali objavovať požiadavky na zriadenie univerzity v Pre-
šove. Nemal som právo brániť Prešovu v takejto požiadavke. Vadilo mi však to, že 
všetko bolo vždy anonymné, často plné klamstva a aj ja som bol žiadaný mlčať. Na-
koniec sa k 1. januáru 1997 UPJŠ rozdelila na UPJŠ v Košiciach a Prešovskú univer-
zitu v Prešove. 

Obrázok 10 
Menovanie za rektora UPJŠ prezidentom Václavom Havlom, Praha 1991 
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Ako rektor som sa zoznámil s československými vysokými školami. Poznal 
som ich rektorov a ich problémy. V roku 1999 som bol poverený funkciou predsedu 
Akreditačnej komisie Vlády SR. Túto funkciu som zastával do roku 2002, kedy roz-
pory vo vládnucej SDĽ (minister školstva Milan Ftáčnik abdikoval, spolupráca s ním 
bola veľmi korektná) viedli k môjmu odvolaniu. Potom som bol až do roku 2010 člen 
Akreditačnej komisie. Umožnilo mi to pomerne dôverné zoznámenie sa so situáciou 
na slovenských vysokých školách. 

Hľadanie a ocenenie talentov 

Komisie pre obhajobu DrSc. dizertácií boli celoštátne – československé, ale z orga-
nizačných dôvodov mali českého a slovenského predsedu, ktorý úradoval podľa prí-
slušnosti uchádzača. Spolu so Zděnkom Frolíkom som bol predseda komisie pre ob-
hajoby DrSc. dizertácií z geometrie a topológie. V máji 1989 Zděnek Frolík umrel. 
Karlova Univerzita ma požiadala, aby som predsedal komisii aj v Čechách. Tak sa 
stalo, že po Nežnej revolúcii v roku 1989 som predsedal obhajobám DrSc. dizertácií 
popredných českých matematikov, ktorí za komunizmu sa nemohli uchádzať o ve-
decký titul DrSc. Okrem iných to boli Bohuslav Balcar, Peter Simon, Antonín Sochor, 
Viera Trnková, na Slovensku Anton Dekrét. 

Ako predseda komisie pre obhajoby DrSc. dizertácií z geometrie a topológie 
som navrhol doc. Stanislavovi Jendroľovi, aby podal doktorskú dizertáciu k obha-
jobe. Mal dosť kvalitných výsledkov, aby obhajoba bola úspešná. Na Karlovej Uni-
verzite v Prahe som obhajoval habilitáciu a dizertáciu DrSc. popredného českého 
matematika Jiřího Zapletala, ktorý pôsobí prevažne v USA. Po konzultáciách s vý-
znamným slovenským informatikom prof. Jurajom Hromkovičom, dnes ETH Zürich, 
som prijal predsedníctvo inauguračnej komisie prof. Viliama Gefferta, dnes jedného 
z najvýznamnejších slovenských informatikov. 

Na úspechoch prof. Gefferta mám aj iný nemalý podiel. Ako som už uviedol, 
vedenie Prírodovedeckej fakulty UPJŠ ma poverilo vybudovaním Katedry informa-
tiky. Bez možnosti vyjadriť sa, som dostal niekoľko ľudí, z ktorých mala vzniknúť ka-
tedra. Ja som postupne v rozhovoroch zisťoval ich kvalitu a možnosti vývoja. Jed-
noznačne som spoznal talent Viliama Gefferta a hľadal som pre neho kvalitného 
školiteľa. Podarilo sa mi presvedčiť prof. Branislava Rovana, aby ho prijal za svojho 
ašpiranta. Ponúkali sa aj iní školitelia, ale ja som ich odmietal ako neprijateľných pre 
talentovaného Viliama Gefferta. Výsledok s Braňom Rovanom bol viac ako dobrý. 
Som presvedčený, že obidvaja, Geffert aj Rovan boli spokojní. 

Predsedal som habilitačnej komisii pre habilitáciu Jaceka Chudziaka 
z Univerzity Rzeszow. Nechcel som poľskej matematickej komunite vnútiť nového 
docenta. Vtedy sa to na Slovensku v iných odboroch vo veľkom rozsahu dialo 
a Poľské Ministerstvo školstva dokonca oficiálne protestovalo. Preto som požiadal 
o oponentúru špičkového poľského odborníka v danom odbore prof. Barona zo 

 



21 

Sliezkej Univerzity v Katowiciach. Bola to kvalitná habilitácia a mala pozitívnu 
odozvu v Poľsku.  

Na záver 

Viacerí sa ma pýtajú na moje koníčky. Tak niečo o tom prezradím. Asi od 
mojich dvanástich rokov mojim koníčkom bola matematika, potom fyzika a chémia. 
Fyzika ostala mojim koníčkom dlho, určite do osemdesiatych rokov. 

Hrával som na harmonike a v kostole pri bohoslužbách na organe. Mal som 
z toho neskôr ideologické problémy. Taká laická obľuba hudby mi zostala. Počas 
štúdia na strednej škole som začal intenzívne športovať, hlavne v ľahkej atletike: 
beh, skok do výšky. Dokonca som pretekal v atletickej chôdzi. Druhým športovým 
koníčkom bolo lyžovanie. Za komunizmu študenti museli absolvovať kurz lyžovania. 
Katedra telesnej výchovy nemala na to kapacity, tak využívala ako inštruktorov aj 
iných učiteľov. V tejto funkcii som pôsobil dlhé roky. Navyše, bola to dobrá 
príležitosť osobného kontaktu so študentmi. Intenzívne som lyžoval do roku 1996, 
kedy mi prestali fungovať nohy. Potom mi zostalo len plávanie, 2 km denne na 
Ružine.  

Počas komunizmu bola dostupná len tvrdo cenzurovaná krásna literatúra. 
Česi vymysleli trik. Divadelné hry sa cenzurovali až pred uvedením. Preto sa 
divadelné hry od západných a iných neželaných autorov mohli prekladať bez 
cenzúry a dokonca ich v brožovanej forme ponúkať. V Prahe bola predajňa Dília, kde 
sa mohli „požičať“ za 10 Kčs. To sme spolu s Igorom Kluvánkom objavili. Tak sa 
čítanie divadelných hier stalo mojim ďalším koníčkom. 

V šesťdesiatych rokoch, keď som pôsobil v Prahe, sme mali ešte jeden 
matematický seminár s prof. Zdenkom Hedrlínom. Po seminári debata vždy skončila 
o varení, hlavne, o vtedy atraktívnej a nedostupnej čínskej kuchyni. Zdeněk dokázal 
obstarať základné ingrediencie a mohli sme skúšať variť čínske jedlá. Tak som sa 
o tom niečo naučil a praktizujem to dodnes. Naše deti, keď sú v nedeľu pozvané na 
obed, si obyčajne želajú „čínu“. Ale rád uvarím aj Beef Stroganov, francúzsku 
cibuľovú polievku alebo obyčajné „pečené krumple“. 
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V osemdesiatych rokoch minulého storočia som sa dal, napriek môjmu 
pôvodnému nesúhlasu, presvedčiť postaviť chatu. Kúpili sme síce montovanú 
chatu, ale tú bolo treba dokončiť a vnútri drevom obložiť. Práca s drevom ma 
nadchla a prakticky celé vnútorné vybavenie sme urobili s manželkou sami. 

Takže na záver. Žil som s matematikou, ale niekedy, asi tak ako každý iný, 
bolo treba deduktívnu vedu vystriedať niečím iným. Môj život podľa možností 
pokračuje v tomto „normálnom“ duchu aj dnes. 

 

Obrázok 11 
Aj tu sa rodila matematika 

 


